
 

Címzett: 

Budavári Evangélikus Egyházközség 

Lelkészválasztást előkészı́tő presbiteri munkacsoport 

 

Tisztelt Budavári Evangélikusok! 

 

A szándékom, hogy a Budavári Evangélikus Egyházközségben lelkészként szolgáljak 

nem most alakult ki. Teológus korom óta olyan gyülekezetként gondoltam rá, mely 

lelkészként és egyáltalán emberileg is vágyott szolgálati helyként rajzolódott ki előttem. 

Nagy izgalommal tölt el, hogy ami korábban távoli cél volt, most talán megvalósulhat. 

Mindig úgy gondoltam, hogy ha egyszer „jó” lelkész leszek – ha változatos helyeken 

szolgálva széles körű tapasztalatokra tettem szert, és a szolgálat melletti folyamatos 

tanulással minél több ismeretet szereztem – akkor talán pályázhatok egy ilyen kaliberű, 

felnőtt lelkületű és önálló gondolkodású gyülekezet lelkészi állásába. 

 

A budavári lelkészi szolgálattal kapcsolatos kérdéseim, gondolataim 

 

A budavári honlapot nézve nagyon imponál nekem az, ahogyan a gyülekezetért felelős 

szolgálatot végző személyek megjelennek, azt a benyomást erősı́tve, hogy egy jókedvű, 

derűs csapat fogja össze a közösséget. Nem is kérdések, hanem olyan lehetőségek 

körvonalazódnak a fejemben, hogy miként lehetne ezt a közösséget még jobban 

megerősı́teni, a presbiterek és a lelkész kollégák erősségeit kihasználva szélesı́teni a 

különféle programok és alkalmak tárházát. Ezt véleményem szerint úgy lehet leginkább 

elősegı́teni, ha közös gondolkodással és imádsággal megtaláljuk, ki milyen területen leli 

örömét, hol érzi megvalósı́thatónak a céljait, és abban a gyülekezet hátterével 

megerősı́tve hogyan tudnánk együtt a lehetőségeket keresni és akár új célokat elérni. 

Ezekben az új lehetőségekben a budavári evangélikusok úgy gondolom a világ felé is 

képviselni tudnák az egységes közösség vonzerejét, amely most az evangélikusok között 

szerintem közismert a budavári gyülekezettel kapcsolatban. IƵgy további lehetőségek 

nyı́lnának arra, hogy a gyülekezet tovább gyarapodjon βiatal, vagy aktı́v idősebb tagok 

belépésével. 

 

A lelkészi szolgálatom jellemzőiről 

 

Erősségemnek érzem, hogy amikor egy feladatba belekezdek, akkor addig nem vagyok 

nyugodt, amıǵ a szükséges tennivalókat el nem végeztem, legyen az egy nagyobb 

közösségi alkalom (tállyai csendesnap, sátoraljaújhelyi orgonakoncert, gyülekezeti 

kirándulás) megszervezése, vagy akár egy egyszerű, hétköznapi feladat, legyen az a kerti 

sütögető rendberakása, vagy a hittanórák végiglátogatása. Erősségemnek érzem, hogy 

ha egy feladatrészt elkezdtem, akkor közben hiszem, hogy lesz erőm azt elvégezni, és a 

befejezett szolgálat feletti öröm, vagy akár kétkezi munka eredményének látványa majd 

felüdıt́. Szolgálatomra visszatekintve örömmel tölt el, hogy ezekkel a feladatokkal ritkán 

vallok kudarcot: amiről úgy érzem, hogy el tudom végezni, annak a végére is érek. 

Fontosnak érzem, hogy legyen mellettem olyan társ, akivel együtt dolgozom, mert nem 

jó szem elől téveszteni a szolgálatok hangsúlyos részeit: fontos, hogy ne olyanra 

pazaroljam az energiámat, aminek az eredménye nem eléggé hasznos és nem elég 

érezhető a közösség számára. Ezeket sokszor imádságban megbeszélem Istennel, de 

emberileg a feleségemre és időnként a presbiterekre is számı́thatok. A feleségem nagyon 

sokszor hasznos kontroll számomra. Figyelmeztet, ha a hangsúlyokat szem elől 



tévesztettem. Megnyugtató számomra is, hogy a jelenlegi szórvány gyülekezeti 

szolgálatban mind a nyolc helyszı́nen legalább egy-két tevékeny presbiterre vagy 

gyülekezeti tagra biztosan számı́thatok, és rajtuk kı́vül is vannak még olyanok, akikkel a 

rendszeres látogatások során megbeszélhetem a kihı́vásokat, és jó tanácsokkal tudnak 

szolgálni. Néha sajnos minden feladatot a kezemben szeretnék tudni, de tapasztalataim 

egyre inkább a részszolgálatok delegálásának hasznosságára mutatnak rá: jó, ha találunk 

olyanokat, akik azokat a magukénak érzik, és igyekeznek jól elvégezni a kapott munkát. 

 

Mi az ami megerősít a lelkészi szolgálatban 

 

A gyülekezet támogató, imádságos jelenléte nagyon megerősı́tő számomra. Udž nnepeken 

egymás után hét-nyolc helyszı́nen úrvacsorát oszthatok és veszek magam is, mindenütt 

a helyi szórvány közösséggel, és ez nagyon felemelő. Sajnos a pici közösségek 

nehezebben élik ezt meg, én mindig nagyobb létszámmal találkozom, mert sok helyre 

megyek, ők csak néhány társukkal. Az viszont nagyon megerősı́tő, hogy ha még valakit el 

is veszı́tettünk a közösségből, a temetésen azt érzem, hogy ott állnak mögöttem a 

gyülekezet tagjai és együtt tudunk énekelni, búcsúzni. 

Nagyon megerősı́tő mostanában, amikor egy-egy közös gyülekezeti kiránduláson 

(legutóbb Gyulán, előtte a Felvidéken, vagy Kőszegen) olyan élményekben volt részünk, 

ami összekovácsolta a szórvány gyülekezeteket egy csapattá. Sokszor egy kisebb 

kirándulásra is két-három kisbusszal tudunk menni. Ezek mind olyan élmények, 

amelyek megerősı́tenek és megtartanak a lelkészi szolgálatban. 

Sajnos van olyan is, hogy érzem, elcsüggedek a hivatásomban. Leginkább, ha 

érdektelenséggel találkozom, de arra is rájöttem az elmúlt évek során, hogy ez valójában 

nem is az emberi érdektelenség, hanem egy-egy olyan hiba, aminek köszönhetően nem 

sikerül valaminek a hı́rét elég jól eljuttatni az emberekhez. Az alkalmak meghirdetése, 

megszervezése is egy olyan terület, ahol az egyéni küzdelem helyett a csapatmunka tud 

segı́teni. 

 

Eddigi lelkészi életpályám 

 

A lelkészi szolgálatomnak van egy ı́ve. 2005-ben a fancsal-encs-hernádvécsei 

gyülekezetekben kezdtem a lelkészi munkát, velük a mai napig is örömmel beszélgetünk 

ha egyházi alkalmakon találkozunk. Hét évig lehettem ott lelkész, és kezdőként sok szép 

emlék köt oda, de sok küzdelem is járt vele. Közben rájöttem, hogy képeznem kell 

magamat: 2009-ben félállásban iskolalelkész lettem, 2010 és 2012 között elvégeztem a 

Semmelweis Egyetem mentálhigiénés és szervezetfejlesztő szakát, ami sok gyermek- és 

βiatalkori kérdésemet megválaszolta, és érettebb emberré tett. Fontos volt a βiatalok 

közötti szolgálatom a Közös Pont ökumenikus sátorban, ahol spirituális vezetőként 

szolgálhattam sok fesztiválon 2006 és 2014 között Hegyaljától a Sziget Fesztiválon át 

Sopronig és Szegedig. 

Közben egyértelművé vált számomra, hogy a lelkészi munkán belül munkaterületet kell 

váltanom, ami 2012-ben meg is történt. Innentől főállásban iskolalelkészként óvodás 

kortól érettségiig tanı́tottam gyerekeket, βiatalokat, a tanárok között bibliaórát 

tartottam, lelkigondoztam. A βinn testvériskola tanáraival és az ott szolgáló lelkészekkel 

is máig tartó jó kapcsolatot sikerült kialakı́tani. Közben Dr. Fabiny Tamás püspök 

felkérésére elkezdtem a felvidéki átjáró szolgálatot. Mivel hiányzott a gyülekezeti 

munka, és iskolalelkészként hétvégenként ráértem nagy örömmel vetettem magamat 

ebbe a szolgálatba is. Lóczy Tiborral vasárnaponként három-négy gyülekezetben 

prédikáltunk. Volt hogy együtt, volt, hogy külön-külön mentünk a gyülekezetekbe. Ez 



annyira lelkesı́tő volt, hogy néhány év után azt éreztem, nem elégı́t ki az iskolalelkészi 

szolgálat. 

2016-ban lehetőségem nyı́lt visszatérni gyülekezeti lelkészi munkakörbe: a missziói 

szórványgyülekezetként működő Tokaj és környéke Evangélikus Egyházközség lelkésze 

lettem. Emellett a Miskolci Egyetem Odž kumenikus Lelkészségén egyetemi lelkészi 

szolgálatot látok el más felekezetek papjaival, lelkészeivel, nővéreivel, és azzal a néhány 

βiatallal, akik evangélikusok az egyetemen. Nagyon érdekes és tanulságos is ez az 

együttműködés, mivel sajnos nagyon kevesen érdeklődnek az egyetemi lelkészség 

munkája iránt. Odžrömteli, hogy 2018-tól minden második félévben a Miskolci Egyetem 

AƵllam- és Jogtudományi Karán kurzust tartok Felelősségvállalás Korunk Társadalmában. 

Ez a tanegység különösen az Igazságügyi Igazgatási Alapszak hallgatói körében 

népszerű, minden évben legalább tı́zen, de volt olyan félév, amikor negyvenen felvették a 

tárgyat. Az Egyetem és a hallgatók is láthatóan számolnak ezzel a tanegységgel, ahol 

aktuális társadalmi kérdésekkel foglalkozunk és a hallgatók által készı́tett előadásokat 

együtt értékeljük. Sok jó visszajelzést kaptam minden tanévben, a jogi kar tanáraitól és a 

hallgatóktól is az előadásokkal kapcsolatban. 

A Tokaj környéki gyülekezetekben lehetőségem van az átjáró szolgálatot is folytatni, 

hiszen tartozik hozzá egy felvidéki gyülekezet is a hármashatár szlovák oldalán 

(Nagytárkány – Vel’ke Trakany), akiket jól be tudunk kapcsolni a gyülekezet életébe és 

rendszeresen látogatjuk őket. Emellett már a sokadik gyülekezeti kirándulást 

szervezzük a felvidékre, és más gyülekezeteket is meglátogattunk a Dunántúlon és a Dél- 

Alföldön is. A szórványgyülekezeti lét sok kihı́vással jár, de biztató, hogy a gyülekezet 

nem fogy. Ahány idős elhunyt közülük, annyi evangélikus βiatalt és családot sikerült 

hitoktatáson keresztül megtalálni, néha a testvéregyházakkal vagy az evangélikus 

egyházat nem ismerő iskolai vezetőkkel folytatott „harcok” árán is. A külföldre 

költözöttekkel is tartjuk a kapcsolatot: heti rendszerességgel tartok online hittanórát 

Németországba költözött hittanosaimnak. 

Minden évben kitűzök magam elé egy új célt, amely a szolgálatomban újdonság, és 

szeretném megvalósı́tani, legyen az egyetemi előadás, βiatalok közötti szolgálati kihı́vás 

vagy idősek között végzett lelkészi szolgálat. A covid alatt váratlan kihı́vások értek 

minket, de ekkor nagyon gyorsan megújı́tottuk a honlapunkat 

(https://tokaj.egyhazkozseg.hu), változatos helyszı́nekről online istentiszteletet 

tartottunk, és nyomtatott újságot is készı́tettünk. A tokaji Egészségfejlesztési Iroda 

mentálhigiénés munkatársaként is dolgoztam azután egy évig, online előadásokat 

tartottam hetente, és a tokaji Alzheimer Café előadásait havonta szerveztem. 2016 óta 

szervezem a borsodi LMK üléseket, 2018 óta zsinati és egyházkerületi küldött vagyok. A 

területemen működő önkormányzatokkal (jó néhány van) jó munkakapcsolatot sikerült 

kialakı́tani, rendszeres ökumenikus szolgálat van több településen is. 

 

Hogyan illeszkedik a lelkészi életpályába a budavári gyülekezet 

 

Ugy érzem, hogy a budavári gyülekezetben mindazokat a tapasztalatokat tudom 

kamatoztatni, amiket eddig szereztem. Van szabadegyetem, amelyre izgalmas előadókat 

kell hıv́ni, akár bővı́teni is az ilyen jellegű alkalmakat. Fontos az egyházi komolyzene, a 

kóruséneklés az orgonakoncertek, adventi és böjti zenés áhı́tatok amelyek 

tradicionálisan evangélikus alkalmak, és elhelyezik egyházunkat, gyülekezeteinket a 

kulturális élet térképén (feleségemmel nagyon szerettünk Miskolcon kórusban énekelni, 

a gyülekezeti és a városi kórusban is énekeltünk egyszerre, közösen zenélünk is 

ünnepeken). Négy éves kislányommal és feleségemmel a legutóbbi augusztusi 

kántorképzőben tı́z napot lehettünk. Azóta a kislányom nagy vonzalmat érez az 



istentiszteleti imádság és éneklés iránt. UƵ gy neveljük őt, hogy a népdalokat és az egyházi 

énekeket is jól ismerje, evangélikus és magyar identitástudata is erősödjön. 

A gyülekezeti imádkozó közösséget is meg kell erősı́teni, de lehet és kell nyitni az új 

lehetőségek és platformok felé, amelyen keresztül a βiatalokat és a világra nyitott idősebb 

generációkat el lehet érni, mint a videó blog és a podcast, amelyek nem is állnak olyan 

távol az online istentiszteletektől. Ezek a lehetőségeinket tágı́thatják, és ezekbe az 

iβjúságot is be kell vonni. Az iβjúsági zenét, βiatalokból álló együttes szervezését sem 

szabad elfelejteni, vagy a szı́njátszó köröket, amin keresztül lelkes szakemberek és 

ϔiatalok is megszólíthatók. Az idei evangélikus munkaprogramban az egyházzenei 

bibliaórai részt én dolgozhattam ki, és úgy gondolom, hogy az egyházzene személyessé 

tétele is élettel töltheti meg a gyülekezeti alkalmakat. 

Nagy feladat a gyülekezet erősségeinek és gyengeségeinek tapintatos de tudatos 

feltérképezése is. A későbbi fejlődés érdekében ezzel felelősen kell foglalkozni, amihez 

imádságos, de tevékeny közösségre van szükség. Valamint az iskolákkal 

szeretetintézményekkel, testvéregyházakkal való kapcsolattartás és összetartás is fontos 

feladat. 

A szabadidő szervezés is nagyon fontos része a lelkészi munkának, gyülekezeti 

kirándulások nagyon jó alkalmak a gyülekezeti közösség összekovácsolására. A határon 

túli magyar gyülekezetekkel és a távolabbi evangélikus testvérgyülekezetekkel is kell 

ápolni a kapcsolatot. 

 

Ugy érzem a budavári gyülekezetben nagyon sok lehetőség van, amit Isten segı́tségével 

ki lehet és ki is kell használni. Nagyon remélem, hogy ebben családommal együtt a 

gyülekezet segı́tségére lehetek. 

 

Tokaj, 2023. május 17. 

 

Gerlai Pál 

evangélikus lelkész, espereshelyettes 

mentálhigiénés és szervezetfejlesztő 

Tokaj és környéke 

Evangélikus Egyházközség 

3910 Tokaj 
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